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Brigádok a mezőgazdaságban 

Szakvizsga felnőttkorban 
A szeged-szőregi Tisza— 

Maros-szög Termelőszövet-
kezetben 28 brigád nyerte el 
a szocialista címet. A múlt 
évi jó eredményekhez jelen-
tősen hozzájárultak a bri-
gádtagok. A termelőszövet-
kezet 7 százalékkal teljesí-
tette túl a tervét, a terve-
zettnél 2 százalékkal keve-
sebb költségfelhasználással. 
A brigádok kezdeményezé-
sére 1977 tavaszán a politi-
kai és gazdasági vezetés úgy 
döntött, hogy a termelőszö-
vetkezet csatlakozik a csepe-
li jubileumi munkaverseny-
felhíváshoz. A brigádok a 
gazdasági eredmények foko-
zása mellett célul tűzték ki, 
hogy támogatják a háztáji 
termelést, több újítást nyúj-
tanak be, társadalmi mun-
kában parkosítják a közsé-
gi intézmények udvarát, jár-
dát építenek, kommunista 
műszakokat szerveznek, és 
rendszeresen részt vesznek 
a politikai és szakmai to-
vábbképzéseken. Munkájuk 
értékelése még tart, mert az 
ipari vállalatokhoz hasonló-
an a termelőszövetkezetben 
is május elsején adják át 
ünnepélyesen a plaketteket a 
jó eredményt elért szocialis-
ta brigádoknak. A zárszám-
adásra elkészített összesíté-
sekből már kitűnik, hogy ta-
valy a faiskolában dolgozó 
Piros rózsa kertészeti bri-
gád az egyik legjobb. 

— Brigádunk 1973-ban 
alakult — tájékoztat Tóth 
Gergeiyné brigádvezető. — 
Huszonötén vagyunk. Eddig 
már háromszor nyertük el 
az ezüst plakettet, most úgy 
érezzük, joggal számítha-
tunk az aranyra. 

— A faiskolai telep min-
den dolgozója tagja a bri-
gádnak — mondja Szóráth 
Gyula telepvezető, aki szin-
tén brigádtag. — A brigád 
jó munkájának tulajdonít-
ható, hogy az árbevételi ter-
vünket 45 százalékkal túltel-
jesítettük. Ugyanakkor a 
tervezett költségnek csak 
88,5 százalékát használtuk 
fel, ami a hatékonyságot jól 
tükrözi. 

— A faiskolai termelésnél 
sok múlik a hozzáértésen, a 
jól végzett minőségi mun-
kán — folytatja a brigád-
vezető. — Ezért is mennek 
el a brigádból a szakmunká-
sok minden továbbképzőéit-
adásra. Közülünk 12-en most 
járnak a felnőtt szakmun-
kásképző-tanfolyamra. 

A brigád tagjait a csoma-
golóban találjuk meg. Éppen 
az almaalany-csemetéket 
készítik elszállításra. Beszél-
getnek, tréfálkoznak. Köz-
ben csattognak a metszőol-
lók.' 

— Jó nálunk a közösségi 
élet, így a hangulatunkkal 
sincs baj — kapcsolódik hoz-
zánk Sári Pál brigédvezető-
helyettes. — Időnként közös 
ebédet szervezünk. Mi ezt 
úgy nevezzük, fehérasztal-
konferencia. Az egyik bri-
gádtag, a 26 éves Szlovák 
Antal kitűnő szakács, na-
gyon ízletesen tud főzni. El-
járunk színházba is. Általá-
ban öten-hatan összefogunk, 
s megnézünk valamilyen 
előadást. 

— Kirándulni is voltak — 
veszi át a szót Kenyeres 
László, a téesz munkaver-
seny-felelőse. — Tavaly a 
Börzsönybe, Verőcemarosra 
mentek eL Az idén Pécs 

környékére szeretnének 
utazni. 

— A napokban jártam 
bent a COOPTOURIST-nál 
ez ügyben — mondja a bri-
gádvezető. — Rendszeresen 
részt veszünk a téeszben 
szervezett politikai oktatá-
sokon. Brigádunkból többen 
önkéntes tűzoltók. Egyikünk 
tanácstag. Tavaly augusztus 
20-án Kaik Istvánné meg-
kapta a Mezőgazdaság Kivá-
ló Dolgozója kitüntetést. 
Társadalmi munkában par-
kosítjuk, takarítjuk a köz-
ségi bölcsődét, óvodát, isko-
lát. Rendszeresen járunk 
könyvtárba. Részt veszünk a 
kertbarátkör rendezvényein. 
Ha valaki házat épít, a bri-
gádtagok is segédkeznek. 
Ezenkívül szerződést kötöt-
tünk a makói Juhász Gyula 
kertészeti szakközépiskolá-
val. A tanulók gyakorlati 
foglalkozásukat nálunk töl-
tik el. így nyújtunk segítsé-
get a faiskolai szakma elsa-
játításához. ősszel az oltvá-
nyok kitermelésénél a gye-
rekek is dolgoznak. Cserébe 
mi az iskolájukat parkosít-
juk. 

Vevő érkezik. Sári Pál bri-
gádvezető-helyettes siet elé-
je. Sorolja, mit lehet náluk 
megvásárolni. 

— Nagy gond a megyében 
a szaporítóanyag-ellátás. 
Érezzük mi is, hogy nagy 
feladat hárul ránk. Ahhoz, 
hogy a telepítések üteme fel-
gyorsuljon, és még több gyü-
mölcsfaoltvány legyen a bri-
gádnak a jelenleginél is töb-
bet kell vállalnia. Az aka-
ratban nincs is hiba — 
mondja búcsúzóul a telepve-
zető. 

Radics Ferenc 

Uj gyógyító eljárások 

Vélemények, javaslatok 
A falugyűlések tapasztalatai 

Törvénybeli kötelességük 
s tanácsoknak, hogy időn-
ként beszámoljanak a lakos-
ságnak az ötéves tervek 
Időarányos teljesítéséről, s 
nyilvántartsák a köz ér-
dekében tett javaslatokat. 
Az eredményismertetésnek 
és a véleménynyilvánításnak 
több fóruma van. Közülük 
egy a falugyűlés. 

A szegedi járás közsé-
geiben tavaly decemberben 
kezdődtek a falugyűléseik és 
március végére egy kivé-
telével be is fejeződtek. A 
lakosság átfogó képet ka-
pott a község életéről és a 
tanácsok is jobban megis-
merték az utcák, a körze-
tek. a tanyavilág gondját. 
A Szegedi Járási Hivatal-
tól megtudtuk, hogy 5213 
ember vett részt a gyűlé-
seken. A fiatalokat is érde-
kelte a szűkebb pátria sor-
sa, mert közülük 1239-en 
mentek el a beszámolókra. 
A járás húsz községében —, 
ahol eddig megtartották a 
falugyűlést — 502-en szó-
laltak fel. A köz érdeké-
ben 380-an hallatták hang-
jukat. A legtöbben a köz-
lekedés helyzetének javí-
tását kérték. Kevesellték a 
buszmegállókat, sérelmezték, 
hogy a távolsági járatok 
nem mindig állnak meg. Do-
maszéken sok busz megy 
át, de mindig zsúfoltan. A 
közlekedési gondok miatt 
94-en kértek sürgŐ6 
kedést. 

A falugyűléseken 
mindenhol témaként 
pelt az időjárás 
lemetlenség. 

intéz-

szlnte 
szere-

okozta kel-
Esőzéskor 

ugyanis eldugulnak a le-
folyók, csatornák. Nyáron 
porosak, télen havasak, ta-
vasszal vizesek az utcák, 
emiatt sokszor szinte jár-
hatatlanok. A tanácsok se-
gítséget ígértek a „komfor-

tosabb" viszonyok megte-
remtéséhez. A községfejlesz-
téssel kapcsolatos legtöbb 
kérdésre azonnal válaszolták 
az illetékesek és levélben is 
értesítették a felszólalókat. 
Közel száz közérdekű be-
jelentés érkezett a taná-
csokhoz, ami a fejlődést, 
előrelépést sürgette. 

A kereskedelem sem ma-
radhatott bírálat vagy di-
cséret nélkül. Sok község-
ben elégedetlenek voltak az 
ellátottsággal, a kiszolgálás-
sal. A vidéki boltokból fő-
leg a tápot és a takarmányt 
hiányolták. Bordányban a 
vendéglátással nincsenek ki-
békülve. Csengelén az ál-
latfelvásárló telep miatt 
szóltak, mert kellemetlen, 
hogy közvetlenül az óvoda 
mellett van. Ugyanebben a 
községben a volt Egyetértés 
Tsz környékén lakók nehez-
ményezték, hogy a major te-
lefonját nem használhatják. 
Ezért sürgős esetben be 
kell menniük a faluba, ami 
több kilométerre van. A 
Pántlika út sorsa már ko-
rábban eldőlt, de azért so-
kakat érdekelt, hogy mi 
lesz vele. A Lippai-kocsmá-
tól a téesz-majorig márkész 
a műút, jövőre ezt beveze-
tik Csengelére. hogy ösz-
szekössék Kistelekkel. A ká-
belgyár kisteleki gyáregy-
sége bejáró dolgozóinak sor-
sán segít az ú j út, mert 
busszal járhatnak munká-
ba. 

Rúzsán az öregek érdeké-
ben, s az orvosi ellátás ja-
vításáért szóltak. A Haza-
fias Népfront községi hizott-
sága „Hárem napot az egész-
ségházért ["-mozgalmat hir-
detett, amelyhez a falugyű-
lésen többen csatlakoztak. A 
bordányiak a fogorvosi ren-
delőt kérik már régóta, hogy 
ne kelljen Szegedre járniok. 

A járás községeiben 29 ja-
vaslat hangzott el a szociá-
lis — és az egészságügyi el-
látottság javításáért. Ba-
lástyán örültek az ú j víz-
elvezetőnek, a cementlappal 
kirakott csatornáknak. 

A falugyűlések haszna 
mérhető, mert. a lakosság 
észrevétele segíti a taná-
csok munkáját, reális ké-
pet kapnak az emberek 
gondjairól és jobban ter-
vezhetik a jövőt. Sajnos, 
némely falugyűlés időpont-
ja nem volt jól megválaszt-
va, mert a tanácstagok be-
számolói is erre az időre es-
tek. 

M. T. 

Tudományos ülés 
A véralvadással kapcsola-

tos betegségek megelőzésében 
és gyógyításában jelentős 
előrelépés történt hazánkban 
— közölték Szombathelyen a 
témáról csütörtökön kezdő-
dött kétnapos országos tudo-
mányos ülésen. Az ered-
ményben jelentős része van 
a Magyar Tudományos Aka-
démia veszprémi akadémiai 
bizottsága véralvadás mun-
kacsoportjának, amelynek 
számos ú j gyógyító eljárását 
országosan bevezették. 

A tudományos ülésen a 
központi téma az úgynevezett 
elhasználódásos véralvadás-
zavarok. Ennek elsősorban a 
szülészeteken van nagy je-
lentősége. Az e téren kimun-
kált ú j módszerek alkalma-
zásával jelentősen csökkent a 
szülészeti vérzéses szövőd-
mények és a vérzékenységben 
elhalt szülőanyák száma. 

Az elméleti és gyakorlati 
szakemberek beszámoltak 
szűkebb kutatási területeik 
eredményeiről, különös tekin-
tettel a már szinte népbeteg-

ségnek számító trombózisok-
ra, embóliákra. Bejelentették, 
hogy a veszprémi akadémiai 
bizottság véralvadás munka-
csoportja elkészítette a vér-
alvadás hazai bibliográfiáját 

Szerződések 
Megkötötték az idei ter-

mékértékesítési szerződéseket 
a zöldség-, gyümölcs- és bur-
gonyatermelők, valamint a 
felvásárlók és a feldolgozók. 
A szerződési kedv jó volt az 
idei tavaszon, viszonylag 
gyorsan létrejöttek a meg-
állapodások. (MTI) 

Minőség, mennyiség 
A húsvéti bőséget tartva, 

a hét elején kiegészítve a 
készleteit, az újabb kétnapos 
ünnepre is zavartalan ellá-
tásra készült fel az élelmi-
szer-kereskedelem. 

A gyakorlat szerint a hús-
vét utáni napokban mérsékv 
lődik a kereslet, ezért ezen 
a héten országszerte az elő-
zőnél valamivel kevesebb, 
600 vagon — a fővárosban 
171 vagon — hús- és húské-
szítmény kerül forgalomba; 
fagyasztott húst nem árusí-
tanak. Amennyiben a keres-
let mégis nagyobb lenne a 
tervezettnél, a tartalékok .le-
hetőséget adnak kielégítésére. 

Hasonlóan bőséges a barom-
fikínálat, amelyet tovább 
gazdagít a várható nagyobb 
szabadpiaci felhozatal is. 

Mind mennyiségben, mind 
választékban az igények sze-
rint kapnak tejet és tejter-
méket, valamint kenyeret az 
üzletek. A fővárosban pél-
dául szombaton — az elmúlt 
hetinél nem sokkal kevesebb 
— 700 ezer liter, vasárnap 
pedig annál is több, egymil-
lió-húszezer liter tej kerül 
forgalomba. A tejipar vala-
mennyi üzeme mindkét na-
pon teljesíti a 15 óráig fel-
adott pótmegrendeléseket is. 

(MTI) 

Tankötelezettség, pályairányítás 
Ülést tartott a Hazafias Népfront pedagógiai bizottsága 

Ülést tartott tegnap, csü-
törtökön a Hazafias Nép-
front Csongrád megyei Pe-
dagógiai Bizottsága a nép-
front megyei székházában. A 
tankötelezettségi törvény 
végrehajtásának megyei ta-
pasztalatairól, a további 
tennivalókról Vidéki Ferenc, 
a Csongrád megyei tanács 
vb művelődésügyi osztálya 
általános iskolai csoportve-
zetője tartott előadást. 

Elmondotta, hogy jóllehet 
Csongrád megyében a jelen-
legi tanév kezdetén a tan-
köteles gyermekek 99 szá-
zaléka megkezdte tanulmá-
nyalt, mégis jó néhány 
gonddal kell megküzdeni a 
törvény maradéktalan és 
pontos .végrehajtása érdeké-
ben. Sem a községekben, 
sem a városokban nincs 
pontos nyilvántartás a tan-
köteles korú gyermekekről, 
az általános iskolák körze-
teinek rendszerét pedig a 
közeljövőben módosítani 
kell. Az új városrészek, Tar-
ján és főleg Felsőváros beis-
kolázási gondjai teszik első-
sorban szükségessé ezt a 
változtatást. Igen fontos do-
log az óvodáskorú gyerekek 
általános iskolára történő 
felkészítése is, s komoly 
eredménynek könyvelhető 
el, hogy a veszélyeztetett 
környezetben élő apróságok, 
közöttük is elsősorban a ci-
gánygyerekek jelentős ré-
sze óvodába jár, illetve ott 

iskolai előkészítésben része-
sül. Idén a 491 óvodáskorú 
cigánygyerek közül 388 óvo-
dás. Ugyanakkor helyzetü-
kön változtatni nem lehet 
csak az érintett iskolák 
ügye. Ugyanez vonatkozik az 
iskolai oktató-nevelő munka 
különböző területeire is. A 
legfontosabb tennivaló a jö-
vőben a jobb, értékesebb 
tartalmi munka. Ehhez pe-
dig az iskoláknak jobban 
kell támaszkodniuk társadal-
mi és tömegszervezetek se-
gítségére s jobban aktivizál-
ni kell a szülői munkaközös-
ségeket is. 

Ezután dr. Kapás Pál, a 
Pályaválasztási Intézet igaz-
gatója beszélt az intézmény 
pályaorientációs tevékenysé-
géről. Beszámolt arról, hogy 
hogyan végzik á közvetett 
pályairányítást, a differen-
ciált tájékoztatást az isko-
lákban, üzemekben. Kiemelt 
helyen szerepel a hiányszak-
mák bemutatása, megismer-
tetése a fiatalokkal. Csong-
rád megyében az iskolákban 
161 pályaválasztási felelős, 
üzemekben pedig 143 pálya-
választási megbízott tevé-
kenykedik. 

Kl f u c f többet 
mesterségéről ? 

Szakmunkástanulók és ok- hűsfeldolgozók tartanak or-
tatóik heteken át készültek szágos versenyt április 5-től 
a Szakma kiváló tanulója 7-ig Szegeden, az élelmiszer-
versenyek országos döntő jé- ipari szakmunkásképzőben 
re. A fiatalok közvetve a A hegesztők Kecskeméten, 
szakmunkásvizsgára is, hi- a Fémmunkás Vállalat üze-
szen a legügyesebbeknek er- mében mutatták meg, hogy 
re is lehetőségük nyílt — ne- mit tudnak. Molnár Ernő, a 
gyedévvel korábban, mint szegedi Móra Ferenc Ipari 
•társaiknak. Az ipari szak- Szakmunkásképző Intézet 
makban tavaly négy orsza- volt tanulója harmadik he-
gos döntőt rendeztek Szege- " 
den, az idén viszont vala-
mennyi Csongrád megyeinek 
utaznia kellett. Csupán a 

Közös nyelven 
Az úttörő-nyakkendős kis-

lány idegesen toporog a sor-
ban, fent a dobogón. Mel-
lette jóvágású srác, mozdu-
latán látni: „nyugi, nem 
lesz semmi baj"! Közben a 
tükörteremben sárga ing-
ben, fekete szoknyában bar-
na bőrű, ébenfekete hajú 
kislányok énekelnek. Pró-
bálnak, készülnek. Azután a 
zsúfolt koncertteremben fel-
csendül az ének. A nézőté-
ren sokan összesúgnak: ott 
az én kislányom, ott v a n . . . 

A Juhász Gyula Tanárkép-
ző Főiskola l-es számú gya-
korló általános iskolája ál-
tal rendezett kórushangver-
senyen vagyunk. A vendég-
látó, az iskola Bartók gyer-
mekkórusa után kedves ven-
dégek lépnek a dobogóra: a 
Tbiliszi Köztársasági Köz-
ponti Zeneiskola leánykara 
és a finn espooi Politech kó-
rus. Az előbbihez tartoznak 
a kedves, óriási barna sze-
mű leánykák: főleg grúz 
népdalokat, szovjet szerzők 
dalait éneklik. Iskolájuk a 
Kodály-módszerrel kísérle-
tező zenei intézmények szov-

jetunióbeli központja. így keletkezésére, egymás népé-
aztán nerii csoda, ha a sa- nek, nyelvének, kultúrájá-
játos hangulatú grúz kórus- nak megismerésére, 
művek után jól ismert Ko- A finn Politech kórus fő-
Tisza-szálló hangversenyter- í®g f h . e l 8 í" k ' T ó n i k á i Fő. 
m í ( iskola hallgatóiból és már 

végzett műegyetemistákból 
kult, most 57 gyerek látoga- Veietőjük, Heikki Saari 

Ú J T - — — TJ.'.— sz ín ien 

dály-dallamok is betöltik a 

mét. 
A leánykar 1973-ban ala-

tott Magyarországra. Húsz- a Kodály-módszer 

. . neves együttes, sikereik kö-
e z z e K zül hadd említsünk csak 

egyet: 1974-ben a BBC által 
rendezett felnőtt kórusver-

perces önálló rádiófelvételt 1 6 terjesztője Finnor-
készítettek velük, s az ezért s z a g b a n / , A kecskemeti Ko. 
kapott tiszteletdíj egy részét da^m4ézet ,'gazgat°janak' 
a szolidaritási alapra aján- fi?"™™*™fhívására 
lőtték fel. Igen szép hagyó- e r k e z , e k hazankba. Igen hír-
mányt folytatnak 
ahány együttese az iskolá-
nak eddig külföldön járt. 
minden alkalommal így cse- . n v e r t é k m p e A ti__ 
lekedett. A rádiós fellépéssel f . y t n y ? r l ® k A t i s z 

korántsem merült ki főváro- \an. ^ f o k b ó l k°rus a 
si programjuk. Nagy sikerű ?™z l ányokhoz hasonloan 
önálló koncertet is adtak a saját népük dallamvi-
Szovjet Tudomány és KuHÚ- lagat- szerz0lt mutalta be-
ra Házában. A húsvétot már Három kórus, kisebbek és 
városunkban töltötték. A lá- nagyobbak, grúzok, finnek 
nyok Bartok-kórusbeli, ha- és magyarok. A dalolás örö-
sonló korú magyar barátnő- me barátdígokat — közös 
iknél laktak, így (kiváló al- boldogságot jelent. A közön-
kalom teremtődött - a dal, s é g p e d i g e z e n a z l g a -

7 . , , „ ' zi, komoly zenei élményben a zene vilagának őrok koz- részesült. 
vetítésével — ú j barátságok D. L, 

lyen végzett. Tanulóidejéről 
múlt időben kell szólnunk, 
mivel a versenyt követően 
sikerrel szakmunkásvizsgá-
zott — akárcsak az ezután 
felsoroltak valamennyien. 
Budapesten, a Kerepesi úton 
munkásszállót épít a Köz-
épületépítő Vállalat. E mun-
kában segítettek a központi-
fűtés-szerelő fiatalok; verse-
nyükben ötödik lett az előb-
bi intézetben tanult Bodó 
Róbert. A mezőgazdasági 
gépszerelők Zircen, a szak-
munkásképző iskola tanmű-
helyében mérték össze tudá-
sukat — a makói Király An-
talt csupán egyiküknek si-
került megelőznie. A Csong-
rád megyei elektronikai mű-
szerészek közül is makói-
nak a nevét kell említenünk. 
Gera Imre hatodik helyezést 
ért el Budapesten, a 14-es 
számú intézet tanműhelyé-
ben. A szegedi 624-es számú 
Ipari Szakmunkásképző In-
tézetben végzett Bakos Ka-
talin negyedik lett a női 
szabók között, a Kaposvári 
Ruhagyárban rendezett or-
szágos döntőn. Kádár Edit 
ruházati eladó a vásárhelyi 
kereskedelmi és vendéglátó 
szakközépiskolának szerzett 
elismerést negyedik helyé-
vel, Bera József felszolgáló 
pedig a szegedi rokon inté-
zetnek — harmadik helyezé-
sével. Rövid pihenő után va-
lamennyi felsorolt új szak-
munkás megkezdi az ipari 
t e rme ló rpunká t . 
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